Β. Τα συνηρημένα ρήματα σε -έω

α. Ο σχηματισμός και η κλίση του ενεστώτα και του παρατατικού

Στα συνηρημένα ρήματα της βʹ τάξης (-έω) στον ενεστώτα και τον παρατατικό γίνονται οι ακόλουθες συναιρέσεις: 
	ε + ε → ει

ε + ο → ου

ε + μακρό φωνήεν / δίφθογγος → το ίδιο μακρό φωνήεν / η ίδια δίφθογγος: ε + ω → ω, ε + η → η, 

ε + ῃ → ῃ, 

ε + ου → ου, ε + οι → οι 




Ενδεικτικά, ο σχηματισμός των ρημάτων και των ρηματικών τύπων έχει ως εξής: 

Ρήμα: οἰκέω - οἰκῶ 
	ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ 

	Οριστική 
	Υποτακτική 
	Ευκτική 
	Προστακτική 
	Απαρέμφατο 
	Μετοχή 

	αʹ εν. οἰκῶ
βʹ εν. οἰκεῖς 
	οἰκῶ
οἰκῇς 
	οἰκοῖμι(βλ. Παρατήρηση)
οἰκοῖς 
	-
οἴκει 
	οἰκεῖν 
	οἰκῶν
οἰκοῦσα
οἰκοῦν 

	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ 

	Οριστική 
	
	
	
	
	

	αʹ εν. ᾤκουν
βʹ εν. ᾤκεις 
	
	
	
	
	



Παρατήρηση:
Οι αττικοί τύποι είναι συνηθέστεροι από τους πρώτους, όπως και στα συνηρημένα σε -άω: οἰκοίην, οἰκοίης, οἰκοίη. 


Ρήμα: αἱρέομαι – αἱροῦμαι (= εκλέγω, προτιμώ και με παθητική σημασία, εκλέγομαι) 
	ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ 

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ 

	Οριστική 
	Υποτακτική 
	Ευκτική 
	Προστακτική 
	Απαρέμφατο 
	Μετοχή 

	αʹ εν. αἱροῦμαι
βʹ εν.αἱρεῖ(-ῇ) 
	αἱρῶμαι
αἱρῇ 
	αἱροίμην
αἱροῖο 
	-
αἱροῦ 
	αἱρεῖσθαι 
	αἱρούμενος
αἱρουμένη
αἱρούμενον 

	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ 

	Οριστική 
	
	
	
	
	

	αʹ εν. ᾑρούμην
βʹ εν. ᾑροῦ 
	
	
	
	
	




(Για την κλίση των συνηρημένων ρημάτων σε –έω, βλ. Γραμματική Αρχαίας Ελληνικής Γλώσσας, σελ.202 -205, παρ.323 β.) 
Παρατηρήσεις:
1. Τα συνηρημένα ρήματα σε -έω με μονοσύλλαβο θέμα (πλέω, πνέω, ῥέω, δέομαι) συναιρούνται μόνο όπου μετά τον χαρακτήρα -ε- ακολουθεί άλλο -ε- ή -ει-:

π.χ. το ρήμα πνέω συναιρείται ως εξής: πνεῖς, πνεῖ, πνεῖτε.

